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 Seventeenth  Loksabha

 >

 Title:  Regarding  shifting  of  Haj  Embarkation  point  from  Chennai.

 SHRI  T.  R.  BAALU  (SRIPERUMBUDUR):  Sir,  first  of  all,  I  would

 like  to  submit  two  letters:  one  letter  is  from  the  Chief  Minister  of  Tamil

 Nadu,  and  the  other  is  the  proof  of  having  sent  that  letter.  I  would

 submit  these  two  letters  to  the  hon.  Speaker.

 On  11.11.2021,  the  Chief  Minister  of  Tamil  Nadu  has  written  a

 letter  to  the  Prime  Minister  of  India,  and  this  letter  has  been  received

 also.  What  does  it  contain?  It  is  concerning  a  most  important  issue.

 Hitherto,  the  ferrying  point  for  the  Haj  pilgrimage  was  Chennai

 International  Airport.  All  of  a  sudden,  the  Government  of  India,

 especially  the  Ministry  of  Minority  Affairs  headed  by  the  Minister...

 (Interruptions)  The  hon.  Minister  is  not  in  his  seat.  Mr.  Minister,  kindly

 come  to  your  seat.  Shri  Naqvi  is  my  good  old  friend.

 The  ferrying  point  should  not  be  shifted  from  Chennai

 International  Airport  to  Kochi,  which  is  700  km.  away  from  Chennai.

 Chennai  International  Airport  is  being  used  as  an  embarkation  point  by

 the  pilgrims  coming  from  Tamil  Nadu,  Puducherry,  South  Andhra

 Pradesh  and  Andaman  and  Nicobar  Islands.  More  than  12,000  people

 have  registered  this  year  for  the  pilgrimage  out  of  which  only  6,000

 people  will  get  the  opportunity.  How  come  a  letter  sent  to  the  Prime

 Minister  on  11.11.2021  has  not  been  received  by  the  Minister  for

 Minority  Affairs?  In  reply  to  a  question,  I  could  see  him  saying  that  the

 Ministry  has  not  received  the  request  from  the  State  Government  of

 Tamil  Nadu  to  include  Chennai  Airport  as  the  ferrying  point....
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 (Interruptions)  How  is  it  possible?  How  long  will  this  continue’...

 (Interruptions)

 I  would  like  to  know  whether  the  Prime  Minister  is  not  interested

 in  the  welfare  of  the  minority  ..  (/nterruptions)

 माननीय  अध्यक्ष  :  ठीक  है,  मंत्री  जी  जवाब  दे  रहे  हैं  ।

 SHRI  T.  R.  BAALU  :  The  Minister  should  answer  in  affirmative.

 अल्पसंख्यक  कार्य  मंत्री  (श्री  मुख्तार  अब्बास  नकवी):  आदरणीय  स्पीकर

 साहब,  माननीय  बालू  जी  और  मैं,  बहुत  दिनों  से  एक-दूसरे  को  जानते  हैं  और  बालू

 जी  बहुत  ही  काबिल  व्यक्ति  हैं  ।  मैं  उन्हें  जानकारी  देना  चाहता  हूं  और  उन्हें

 जानकारी  होगी  भी  कि  इस  पैन्डेमिक  पीरियड  में  पिछले  दो  वर्षों  से  हज  यात्रा

 नहीं  हुई  है  और  मोदी  जी  के  शासनकाल  में  ही  भारत  का  हज  यात्रियों  का  कोटा

 सबसे  ज्यादा बढ़ा  है  ।  यानी  हिंदुस्तान  इंडोनेशिया  के  बाद  सबसे  ज्यादा  हज

 यात्रियों  को  भेजता  है  ।  चूंकि  दो  वर्षों  से  पेनडेमिक  पीरियड  में  हज  यात्रा  नहीं  हुई

 और  इस  बार  उम्मीद  है  कि  हज  यात्रा  होगी,  तो  इस  दृष्टि  से  तमाम  वरिष्ठ

 अधिकारी,  तमाम  एजेंसीज  चाहे  सिविल  एविएशन  हो,  हेल्थ  डिपार्टमेंट  हो  या  होम

 माननीय  अध्यक्ष  :  प्लीज,  मंत्री  जी  जवाब  दे  रहे  हैं  ।  आप  कृपया  मंत्री  जी  की

 बात  सुनें  ।

 श्री  मुख्तार  अब्बास  नकवी  :  जो  भी  अन्य  विभाग  हज  यात्रा  के  संबंध  में  साऊदी

 अरब  की  सरकार  से  संबंधित  है...  (व्यवधान)  हमें  हज  यात्रा  करने  के  लिए

 साऊदी  अरब  जाना  है  और  इसलिए  जो  भी  प्रोटोकाल  उनकी  सरकार  का  या

 उनके  देश  का  है,  उसका  हमें  पालन  करना  ही  होगा  |  इस  दृष्टि से  जो  21

 इम्बारकेशन  पाइंट्स  थे,  उनकी  जगह  पर  इस  बार  10  इम्बारकेशन  पाइंट्स  से
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 भारत  के  हज  यात्री  जाएंगे  |  यह  हमने  पेनडेमिक  प्रोटोकाल  के  संबंध  में  किया  है

 और  उसके  अनुपालन में  किया  है  ।  हमारी  इच्छा  है  कि  हिंदुस्तान  के  सभी  हज

 यात्री  हज  यात्रा  पर  जाएं  |...  (व्यवधान)

 SHRI  T.  R.  BAALU  :  This  is  not  correct.  He  should  answer.  ..

 (Interruptions)

 12.06  hrs
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